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Ja fa uns quants anys que les 
bústies només s’omplen amb 
paperassa. Fins i tot les factu-
res ja s’acostumen a enviar per 
correu electrònic. Es podria dir 
que gairebé fa il·lusió trobar cor-
respondència a la bústia. De fet, 
no fa gaire dies vaig rebre una 
carta. Una empresa d’audiòfons 
s’adreçava al meu pare. Ja  havia 
intentat comunicar-se amb ell 
ara fa un any. I els he de dir que  
ho han encertat de ple, ja que  fa 
quinze anys que no hi sent res 
de res. Cal dir, però, que els seus 
esforços comercials no es veuran 
recompensats, ja que aquests 
són els anys que fa que ja no és 
entre nosaltres i difícilment li 
podrem solucionar aquesta mi-
nusvalidesa.

Aquesta  estratègia comercial, 
si més no estranya,  no deixa de 
sorprendre’m. Com que el meu 
pare hauria complert els 94 en-
guany només em queda pensar 
que l’empresa deu pensar que el 
fi ll, en aquest cas jo, ja és prou 
vell per necessitar un aparell per 
sentir-hi.  Cal dir que també he 
rebut alguna publicitat adreçada 
a la meva mare, però ella només 
fa dos anys que no hi és i, per 
tant, es podria dir que encara 
hi ha marge. En tot cas, agraei-
xo a aquestes empreses que em 
recordin que vaig tenir progeni-
tors però, per sort, em van dei-
xar prou bons records perquè no 
em calgui ajuda externa.

Hi ha, però, una altra mena 
de correspondència que també 
arriba, si més no a l’Estat espa-
nyol, a omplir les bústies. Tot i 
que en la meva  hi fi gura  un gran 
rètol que indica que no s’hi ad-
met publicitat, sembla que has 
de demanar expressament, tot 

fent un tràmit burocràtic, que 
no t’enviïn la propaganda elec-
toral quan s’atansen eleccions. 
En preguntar per què la conti-
nues rebent tot i no haver-la de-
manat,  et responen que és per 
motius d’interès general. Sem-
bla que rebre les paperetes i els 
sobres a casa ajuda a preparar 
millor el vot. 

Estranyament, hi ha partits 
dels quals no es rep, ni crec que 
es rebi mai, cap mena de  corres-
pondència tot i que a les taules 
de votació fi guren les seves pa-
peretes i per tant es presenten a 
les eleccions. Com no podia ser 
d’una altra manera, són els par-
tits amb mitjans els que envien 
les seves paperetes, però cadas-
cú pel seu costat, amb la seva 

corresponent publicitat. Si, com 
em van recalcar, del que es tracta 
és d’ajudar el votant, el més nor-
mal seria que en un únic sobre 
fi guressin totes les paperetes, 
sense excepció, de tots els par-
tits que es presenten, com quan 
es demana el vot per correu, per-
què el votant pogués triar entre 
totes les possibilitats i no només 
les que disposen de més mitjans. 

En tot cas, i sense menystenir 
la feina dels carters,  no deixa de 
sorprendre que avui en dia, quan 
hi ha tanta retòrica al voltant de 
la sostenibilitat, el malbarata-
ment d’energia i el reciclatge, en-
cara es faci malbé tant de paper.  

Dimecres passat el ministre por-
taveu va anunciar als mitjans de 
comunicació les grans xifres del 
pressupost per a l’exercici 2023. 
Un pressupost que confi rma 
l’enorme endeutament –que el 
Govern preveu que sigui de 1.190 
milions a fi nal d’any– i que l’agreu-
ja amb un dèfi cit suplementari de 
31 milions.

La premsa va demanar al mi-
nistre l’opinió sobre el quadern 
Deute públic, preocupació pública, 
que el Centre d’Estudis i Recerca 
Socialdemòcrata (CERES) havia 
presentat la setmana anterior.

El ministre va dir que era “un 
pamfl et polític”, amb “una part 
més objectiva d’uns tècnics” (Bon-
Dia, 29 de setembre del 2022).

Estem acostumats a veure com 
el ministre portaveu, des de la sala 
de premsa de l’edifi ci administra-
tiu del Govern, aprofi tant els mo-
ments de visibilitat i notorietat 
setmanal llença sentències i pro-
nuncia judicis contra els que no ha 
aconseguit adormir amb la seva 
feixuga comunicació cloroform.

Sap greu constatar que no ha 
pas llegit amb gaire atenció el qua-
dern del CERES. Tot i que vol fer 
veure que entén de tot però que al 
capdavall no en sap gran cosa.

Un pamfl et, diu el diccionari 
Alcover-Moll, és un “llibre imprès 
de molt poques pàgines, en el qual 
s’ataca durament alguna persona 
o institució.”

Qui llegeixi les seixanta-sis pà-
gines del quadern podrà compro-
var que ni en la presentació que fa 
la directora, ni en el meu propòsit 
inicial ni en la conclusió provisio-
nal no s’ataca durament cap per-
sona ni, tampoc, cap institució. 

Pel contrari, ja en la Presenta-
ció diem que no podem compartir 
argumentacions esquemàtiques 
i hem volgut aprofundir en la 
qüestió presentant un estudi que 
vam encomanar a uns consultors 
que tenen una experiència sòlida 
en l’àmbit de l’anàlisi econòmica i 
fi nancera.

Estem convençuts que esdevé 
necessari i urgent un ampli de-
bat i per això hem demanat a dos 
exministres de Finances, Ferran 
Mirapeix i Pere López, que ens do-
nessin la seva visió de la qüestió.

L’Estat andorrà no pot pas 
pensar que es pot endeutar sense 
límits. Al quadern es veu que por-
tem anys gastant més del que in-
gressem i Andorra s’ha de plante-
jar la sostenibilitat d’aquest deute 
públic.

Augmentar la despesa pública 
sense pensar que les necessitats 
de la societat s’han de pagar amb 
la riquesa que es genera i no pas 
endeutant-se és una temeritat. 
Finançar-ho amb crèdits suposa 
hipotecar les futures generacions.

Amb aquest convenciment 
hem plantejat en el Quadern cinc 
línies de debat:

1) El control per la despesa 
pública és una qüestió legítima. 
La nostra obligació, en el marc 
d’un debat madur, és endegar un 
control de les despeses públiques, 

progressiu i a llarg termini.
2) El cost de funcionament de 

la nostra xarxa de serveis públics 
és una qüestió cabdal, que també 
cal debatre.

3) Aquests debats, sobre el 
control de la despesa pública i el 
cost de funcionament de la nos-
tra xarxa de serveis públics, els 
hem de fer tenint present que la 
despesa pública és l’altra cara dels 
ingressos públics. I el nivell de la 
despesa s’ha de correspondre al 
nivell dels ingressos. Em sembla 
prou clar que a Andorra encara 
és difícil acceptar un nivell d’in-
gressos, és a dir, una recaptació 
tributària que es pugui acostar a 
l’europeu. Per tant el tarannà fi s-
cal dels andorrans marca la limi-
tació dels ingressos i això agreuja 
el perill que la despesa sempre es 
converteixi en deute.

4) El deute públic no és un pro-
blema si està ben invertit, en un 
pressupost que tingui efectes di-
nàmics sobre l’economia.

5) Avui Andorra necessita l’es-
talvi exterior per fi nançar el seu 
desenvolupament i si no generem 
confi ança reforçant la seguretat 
jurídica, ens convertirem en un 
país de segona categoria, mal con-
siderat i exclòs dels avantatges del 
quals gaudeixen els altres.

En acabar aquestes propostes 
escrivia el 30 de juliol que tant de 
bo poguéssim aparcar la passió 
política i els càlculs electorals per 
centrar-nos a establir un acord 
d’Estat per redreçar el futur de les 
fi nances públiques del país.

Dimecres passat vam compro-
var que amb el senyor Eric Jover 
això no es pot ni plantejar.

Quina llàstima!

Sap greu constatar 
que Jover no ha llegit 
amb gaire atenció el 
quadern del CERES

Paper, paper

Rebem una publicitat 
dirigida al meu pare: 
fa 15 anys que ja no 
és entre nosaltres
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